

Relations with the US (and Nato), EU (compliance with EU integration requirements), UK, Germany, Norway, Japan etc. (and their projects in UA).

Procurement plans for projects by donor countries and international organizations
https://drive.google.com/drive/folders/1c7SOuwuoQ9kxKO2DRFt_5kcE_tkX1Skd

Procurement plans for EU projects
https://drive.google.com/drive/folders/1yAp92H38YIk_Xf9AuiEePqFSqXSNoecZ

The list of international technical assistance [ITA] projects is provided in a separate file (as of June 2026).

State budget financing over the past three years, broken down by grants and loans from Western countries, the US, the EU, Japan, Canada, the UK, Germany, international financial organizations (IFOs), including ERA loans, the IMF, the World Bank, and the EIB, as well as through domestic government bond issuance, official data from the Ministry of Finance of Ukraine <https://mof.gov.ua/uk/informacija-dlja-investoriv>

Macroeconomic indicators and state budget revenues and expenditures, debt-to-GDP ratio (94% public debt to GDP in Q1 2026), largest donors since 2022—government bonds \$57 billion, EU \$57 billion, ERA loans \$45 billion, USA \$30 billion, IMF \$15 billion, Japan \$9 billion, World Bank \$6 billion, Canada \$5.5 billion, UK \$3 billion, Germany \$1.7 billion as of June 2026.
<https://mof.gov.ua/storage/files/Citi%20EM%20Macro%20and%20Credit%20Conference%20-%20May%202026.pdf>

In partnership with the World Bank, 27 projects worth \$34 billion were implemented in Ukraine in 2025.

A preliminary rapid analysis of international projects shows that the majority of funds remain unutilized; there are international technical assistance (ITA) projects for which no funds have been disbursed at all (the reasons vary, ranging from currency risks to insufficient institutional capacity; however, according to my data, one of the main reasons is the importance of initiating the process, establishing communication, and holding formal and informal meetings with government officials). Thus, during 2025, the Ministry of Finance of Ukraine participated in the implementation of 16 international technical assistance projects (improving tax and customs systems, supporting entrepreneurship, improving public financial management, combating money laundering and terrorist financing, asset recovery, reforms within the State Customs Service, amendments to the Customs Code of Ukraine, and combating illicit financial flows). International technical assistance projects were implemented with financial support from the Government of the Federal Republic of Germany, the United States, the European Union, the Government of Japan, the Government of the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland, the World Bank, the European Bank for Reconstruction and Development, and the OSCE
https://mof.gov.ua/uk/monitoring_of_international_technical_assistance_projects-422

Regarding Ukraine's European integration. As of June 2026, Ukraine had received accession criteria for all 6 clusters (145 requirements); and completed screening on 33 negotiation chapters across 6 clusters (thematic blocks)
<https://eu-ua.kmu.gov.ua/news/ukrayina-zavershyla-dvostoronni-zustrichi-z-yes-v-mezhah-ofitsijnogo-skryningu/> : Cluster 1: "Fundamentals of the Accession Process" (rule of law, fundamental rights, democratic institutions); Cluster 2: "Internal Market"; Cluster 3: "Competitiveness and Inclusive Development"; Cluster 4: "Green Agenda and Sustainable Development"; Cluster 5: "Resources, Agriculture, and Cohesion"; Cluster 6: "External Relations."

Official statement from the EU Delegation to Ukraine on Ukraine's successful completion of the screening process – link to the official EU website.

On April 1, 2026, the National Program for the Adaptation of Ukrainian Legislation to European Union Law (EU acquis) was approved by Cabinet of Ministers Resolution No. 438 <https://zakon.rada.gov.ua/laws/show/438-2026-%D0%BF#Text>. The program systematizes the results of the screening into a concrete nationwide action plan. The program is structured in accordance with negotiation clusters and sections and contains a comprehensive list of EU legal acts to be implemented into Ukrainian legislation. The National Program includes over 2,800 tasks, through which more than 1,600 EU legal acts have been implemented, consolidated into a single document exceeding 1,000 pages.

Financial support for Ukraine from the EU as of the end of last year (financial, humanitarian, and military assistance: €177 billion; Ukraine Facility grants and loans for 2024–2027: €50 billion): https://enlargement.ec.europa.eu/eu-and-ukraine-factsheet_en

Data on trade relations between Ukraine and the EU (export and import volumes, value, products) is also included in the above-mentioned overview.

In addition, the EU has allocated a total of €63 billion in military support to Ukraine for 2022–2025, including funding for the training of 80,000 Ukrainian military personnel.

Planned funding for Ukraine in 2026–2027. A €90 billion Ukraine Support Loan from the European Union, split equally between 2026 and 2027 (1/3 to the budget, 2/3 for the Ukrainian military, defense, and weapons this year). On May 28, parliament ratified the loan agreement with the EU <https://zakon.rada.gov.ua/laws/show/4892-IX#Text>

The IMF is allocating \$8 billion under the Extended Fund Facility program for 2026–2029 to ensure macroeconomic stability

https://mof.gov.ua/uk/news/zabezpechennia_biudzhetnikh_potreb_ministr_finansiv_proviv_zustrichi_v_ssha_zi_svitovim_bankom_mvfv_ta_minfinom_ssha-5680

As part of the Development Policy Operation (DPO), the World Bank will allocate funds in 2026 to support fiscal sustainability and social spending.

According to the NBU, Ukrainians initiated remittances to Ukraine in 2025 totaling \$8 billion. The largest amounts were sent from the U.S., Germany, Israel, the U.K., and Italy <https://bank.gov.ua/ua/statistic/sector-external>. This trend continues in 2026.

U.S.-Ukraine. The countries cooperate in the security sector (military aid, military exercises, support for security sector reform). Currently, there are political tensions between the countries, and relations are strained. Ukraine is dependent on the U.S. and U.S.-backed institutions. The U.S. emphasizes the fight against corruption in Ukraine (reforms, institutional strengthening).

At the political level, Ukraine describes the partnership between the two countries as strategic. Indeed, U.S. policy and attitudes toward Ukraine are closely monitored, and American projects, civil society organizations, and think tanks are active there. USAID is not currently funding projects in Ukraine.

A number of current and former Ukrainian officials own real estate in the U.S. and hold American passports. The U.S. is involved in appointing representatives to Ukraine's negotiating team for resolving the conflict with Russia. My analysis shows that, as of today, the window of opportunity for peace talks is closed. Russia views the U.S. as a necessary party in resolving the conflict between Russia and Ukraine. The U.S. could potentially act as a guarantor of Ukraine's security.

The U.S. has imposed an unprecedented number of sanctions on Russia. The military conflict in Ukraine contributed to this when Russia was labeled an “aggressor,” accused of “attacking first,” and of launching “unprovoked aggression.”

At the UN, the U.S. publicly supports Ukraine’s territorial integrity and denies the right of citizens to self-determination.

The overall U.S. strategy consists of developing its defense-industrial complex at the expense of European countries [to aid Ukraine]; expanding its sphere of influence in the region; maintaining the “strength of the dollar,” which is based on military power; and containing rivals (the EU, China, and Russia).

Among other things, the U.S. provides Ukraine with intelligence data, target acquisition, and satellite communications via Starlink, and deploys military AI in Ukraine.

Ukraine-NATO. As NATO’s largest financial contributor, the U.S. is interested in Ukraine joining the alliance as a full member. Relevant documents, strategies, and programs are being adopted. Politicians at various levels periodically make statements to this effect. A project is underway in Ukraine to bring its regulatory and technical framework into line with NATO requirements. Ministries and the government report on the status of Ukraine’s progress toward NATO accession. Russia is categorically opposed to Ukraine’s accession to NATO. This is an irreconcilable position and is one of the key reasons for the outbreak of the conflict (not NATO’s eastward expansion).

Ukraine’s integration into NATO is strategically necessary for the United States as a lever of influence over Russia, which, along with China, is identified (including in policy documents) as a major geopolitical rival.

From a strategic and economic perspective, the United States is most interested in Ukraine’s energy sector, agriculture, and IT sector.

Attachments:

- 1) List of technical assistance projects registered with the Secretariat of the Cabinet of Ministers of Ukraine as of June 1, 2026, on 9 pages.
- 2) National Program for the Adaptation of Ukrainian Legislation to European Union Law (EU acquis) dated April 1, 2026.

Отношения с США (и НАТО), ЕС (соблюдение требований ЕС в области интеграции), Великобританией, Германией, Норвегией, Японией и т. д. (а также их проекты в Украине).

Планы закупок проектов стран-доноров и международных организаций

https://drive.google.com/drive/folders/1c7SOuwuoQ9kxKO2DRFt_5kcE_tKX1Skd

Планы закупок проектов ЕС

https://drive.google.com/drive/folders/1yAp92H38YIk_Xf9AuiEePqFSqXSNoecZ

Перечень проектов международной технической помощи [МТД] приводится в отдельном файле (по состоянию на июнь 2026 года).

Финансирование государственного бюджета за последние три года с разбивкой на гранты и кредиты со стороны западных стран, US, EU, Japan, Canada, UK, Germany, международных финансовых организаций (МФО), включая ERA loans, IMF, World bank, EIB, а также через внутреннее правительственное заимствование бонды, официальные данные Министерства финансов Украины <https://mof.gov.ua/uk/informacija-dlja-investoriv>

Макропоказатели и доходы-расходы государственного бюджета, отношение долга к ВВП (94% госдолг к ввп в I 2026), наибольшие доноры с 2022 года - правительственные бонды 57 млрд долл., ЕС 57 млрд долл, ERA loans 45 млрд долл, USA 30 млрд долл, IMF 15 млрд долл, Japan 9 млрд долл., Мировой банк 6 млрд долл., Канада 5,5 млрд долл., Англия 3 млрд долл, Германия 1,7 млрд долл. на июнь 2026 г. <https://mof.gov.ua/storage/files/Citi%20EM%20Macro%20and%20Credit%20Conference%20-%20May%202026.pdf>

На 34 млрд долл. в 2025 году в партнерстве с Мировым банком было реализовано в Украине 27 проектов.

Предварительный экспресс анализ международных проектов показывает, что большая часть средств не выбирается, есть проекты МТД по которым выборка совсем не производилась (причины разные: от валютных рисков до недостаточного институционального потенциала, однако по моим данным одна из основных - важно начать процесс, коммуникацию, официальные и неофициальные встречи с представителями органов власти). Так, в течение 2025 года Министерство финансов Украины участвовало в реализации 16 проектов международной технической помощи (совершенствование налоговой и таможенной систем, поддержка предпринимательства, совершенствование управления государственными финансами, борьба с отмыванием средств и финансированием терроризма, возврат активов, [изменения в Гостаможслужбе](#), внесение изменений в Таможенный кодекс Украины, борьба с незаконными финансовыми потоками). Проекты международной технической помощи реализовывались при финансовой поддержке правительства Федеративной Республики Германии, США, Европейского Союза, правительства Японии, правительства Соединенного Королевства Великобритании и Северной Ирландии, Всемирного банка, Европейского банка реконструкции и развития, ОБСЕ https://mof.gov.ua/uk/monitoring_of_international_technical_assistance_projects-422

По поводу евроинтеграции Украины. По состоянию на июнь 2026 года Украина получила условия вступления по всем 6 кластерам (145 требований); и завершила скрининг по 33 переговорным разделам в 6 кластерах (тематических блоках) <https://eu-ua.kmu.gov.ua/news/ukrayina-zavershyla-dvostoronni-zustrichi-z-yes-v-mezhah-ofitsijnogo-skryningu/> : Кластер 1: «Основы процесса вступления» (верховенство права, основные права, демократические институты); Кластер 2: «Внутренний рынок»; Кластер 3: «Конкурентоспособность и инклюзивное развитие»; Кластер 4: «Зеленая повестка дня и устойчивое развитие»; Кластер 5: «Ресурсы, сельское хозяйство и сплоченность»; Кластер 6: «Внешние отношения».

Официальное сообщение Делегации ЕС в Украине об успешном прохождении скрининга Украиной - [ссылка на официальный сайт ЕС](#).

01 апреля 2026 года постановлением КМУ №438 утверждена Национальная программа адаптации законодательства Украины к праву Европейского Союза (acquis EC) <https://zakon.rada.gov.ua/laws/show/438-2026-%D0%BF#Text> . Программа систематизирует результаты скрининга в конкретный общенациональный план действий. Программа структурирована в соответствии с переговорными кластерами и разделами и содержит исчерпывающий перечень правовых актов ЕС, подлежащих имплементации в законодательство Украины. Национальная программа включает более 2800 заданий, в рамках которых внедрены более 1600 правовых актов Европейского Союза, объединенных в единый документ объемом более тысячи страниц.

Финансовая поддержка Украины на конец прошлого года со стороны ЕС (financial, humanitarian, and military assistance 177 млрд евро; Ukraine Facility гранты и кредиты на 2024-2027гг. 50 млрд евро): https://enlargement.ec.europa.eu/eu-and-ukraine-factsheet_en

Данные о торговых отношениях между Украиной и ЕС (объемы экспорт-импорт, стоимость, продукция) также содержатся в вышеуказанном обзоре.

Кроме прочего, ЕС выделил Украине за 2022-2025гг. военную поддержку на общую сумму 63 млрд евро, включая на обучение 80 тыс. украинских военных.

Запланированное финансирование Украины в 2026-2027 годах. Кредит 90 млрд евро Ukraine Support Loan от Евросоюза поровну на 2026-2027 годы (1/3 в бюджет, 2/3 на украинскую армию, оборону и оружие в этом году). 28 мая парламент ратифицировал кредитное соглашение с ЕС <https://zakon.rada.gov.ua/laws/show/4892-IX#Text>

8 млрд долл выделяет МВФ по программе Extended Fund Facility на 2026-2029 годы для обеспечения макроэкономической стабильности https://mof.gov.ua/uk/news/zabezpechennia_biudzhethnikh_potreb_ministr_finansiv_proviv_zu_strichi_v_ssha_zi_svitovim_bankom_mv_f_ta_minfinom_ssha-5680

В рамках Development Policy Operation (DPO) Мировой банк в 2026 году выделяет средства для поддержания бюджетной устойчивости, на социальные расходы.

По данным НБУ украинцы инициировали денежных переводов в Украину в 2025 году на общую сумму 8 млрд долл. Больше всего пересылали из США, Германии, Израиля, Англии, Италии <https://bank.gov.ua/ua/statistic/sector-external> . В 2026 году тенденция сохраняется.

США-Украина. Страны сотрудничают в сфере безопасности (военная помощь, военные учения, поддержка реформирования сектора безопасности). На сегодня между странами в политическом смысле наблюдаются противоречия, отношения прохладные. Украина зависима от США и институций с участием штатов. Америка делает акцент Украине на борьбу с коррупцией (реформы, институциональное укрепление).

Украина на политическом уровне называет партнерство двух стран стратегическим. Действительно, политика и отношение Штатов к Украине отслеживается, работают американские проекты, общественные организации и аналитические центры. USAID на сегодня в Украине не финансирует проекты.

Ряд украинских действующих и экс чиновников владеют недвижимостью в США, имеют американские паспорта. Штаты принимают участие в назначении представителей переговорной группы от Украины для урегулирования конфликта с российской стороной. Мой анализ показывает, что на сегодня окно возможностей для мирных переговоров закрыто. Россия рассматривает США как необходимую сторону в урегулировании конфликта между РФ и Украиной. США потенциально могут выступать гарантом безопасности Украины.

США наложили на РФ беспрецедентное количество санкций. Военный конфликт в Украине этому способствовал, когда РФ называли “агрессором”, что “она первая напала”, и начала “не спровоцированную агрессию”.

США в ООН публично поддерживает территориальную целостность Украины, отрицает право граждан на самоопределение.

Общая стратегия США заключается в развитии своего ВПК за счет европейских стран [для помощи Украине]; расширении зоны влияния в регионе; удержании “силы доллара” которая основывается на военной мощи; сдерживании соперников (ЕС, КНР, РФ).

США помимо прочего предоставляет Украине разведывательные данные, целеуказания, спутниковую связь через Старлинк, применяет военный ИИ в Украине.

Украина-НАТО. США как наибольший финансовый донор НАТО заинтересованы в присоединении Украины к блоку как полноправного члена. Принимаются релевантные документы, стратегии, программы. Политики разного уровня заявляют периодически об этом. В Украине действует проект по приведению нормативной и технической базы к требованиям НАТО. Министерства и правительство отчитываются о состоянии дел по треку вступления Украины в НАТО. Россия категорически против вступления Украины в НАТО. Это непримиримая позиция, является одной из ключевых причин начала конфликта (не расширение НАТО на восток).

Интеграция Украины в НАТО необходима США в стратегическом плане как рычаг влияния на Россию, которая наряду с Китаем называются (в том числе в программных документах) главными геополитическими соперниками.

Америка стратегически в экономическом плане более всего заинтересована в украинской энергетике, сельском хозяйстве и IT секторе.

Приложения:

- 1) Перечень проектов МТД, зарегистрированных в секретариате КМУ по состоянию на 01.06.2026, на 9 страницах.
- 2) Национальная программа адаптации законодательства Украины к праву Европейского Союза (acquis EC) от 01.04.2026.